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Duben 2023 Zdarma

Většinou v dubnu zkrášlí ledenické náměstí rozkvetlé japonské sakury

Ze zasedání Rady městyse Ledenice
ze dne 22. 2. 2023

Rada městyse projednala:
� žádost o pronájem veřejného prostranství

k provozování stánkového prodeje točené
zmrzliny, ledové tříště a ledové kávy a sou-
hlasí s pronájmem na místě před bývalou
prodejnou VOJA o rozloze 2 m × 4,2 m, tj.
8,4 m2 v termínu od 1. 3. 2023 do 31. 12.
2023 v provozní době ve všední dny od 12 h
až 18 h a ve dnech pracovního klidu od 13 h
do 18 h.
� žádost o pronájem nebytových prostor v ob-

jektu č. p. 71, Ledenice za účelem zřízení
obchodu s vínem a souhlasí s uzavřením
Smlouvy o nájmu prostoru sloužícího k pod-
nikání.
� žádost neziskové organizace Zdravotní klaun,

o.p.s. o finanční dar z rozpočtu obce na rok
2023 a souhlasí s poskytnutím příspěvku ve
výši 2.000 Kč.
� žádost Autis centra o.p.s. o poskytnutí fi-

nančního daru z rozpočtu městyse na rok
2023 a souhlasí s poskytnutím příspěvku ve
výši 4.000 Kč.
� žádost o vyjádření k novostavbě rodinného

domu na pozemku parc. č. 309/43 v k. ú.
Zborov a souhlasí se stavbou dle koordinač-
ního situačního výkresu.
� žádost Alzheimer home z. ú. o finanční pří-

spěvek na částečné pokrytí provozních ná-

kladů domova a souhlasí s jeho poskytnu-
tím ve výši 4.000 Kč.
� žádost o uložení vodovodní přípojky k rodin-

nému domu na adrese Zborov 13 do obec-
ního pozemku parc. č. 2521/1 a souhlasí
s připojením dle přiloženého zákresu.
� žádost o vyjádření ke stavbě „Rekonstrukce

podkroví RD č. p. 406 na parc. č. 23/3 v k. ú.
Ledenice“ a souhlasí se změnou dle před-
ložené projektové dokumentace.
� žádosti o přidělení neobsazeného bytu č.

35/A v domě s pečovatelskou službou v Le-
denicích a schválila přidělení bytu žadate-
lům od 1. 4. 2023 za předpokladu, že vybraní
nájemci bytu budou schváleni magistrátem
města České Budějovice, odborem sociál-
ních věcí.
� projednala žádost LB Minerals, s. r. o. o vy-

jádření k pronájmu pozemků za účelem
těžby nerostů a následného využití vzniklé-
ho prostoru pro rozšíření skládky Růžov a
nesouhlasí s pronájmem pozemků uvede-
ných v předloženém seznamu.
� žádost o vyjádření ke stavbě „Stavební úpra-

vy, nástavba a vestavba stáv. RD č. p. 150,
Ledenice“  v k. ú. Ledenice.
� žádost o úpravu smlouvy o provádění úkli-

dových prací z důvodu navýšení nákladů
(mzdové náklady, náklady na spotřební a
hygienický materiál) a souhlasí s navýše-
ním ceny.

Rada městyse projednala a schválila:
� smlouvu o věcném břemeni č. CB-4330067417

/001-DVK na pozemcích parc. č. 3910/5 a
3910/8 v k. ú. Ledenice s firmou EG.D a. s.,
pro stavbu „Ledenice, K 3910/10 – kabel
N“ za cenu 4.000 Kč bez DPH.

� pronájem sálu „U Králů“ v Ledenicích
na soukromé akce v termínech 6. 5. 2023,
13. 5. 2023 a 20. 5. 2023.

� smlouvu č. CB-001030079860/002-MAEL
o smlouvě budoucí o zřízení věcného břeme-
ne na pozemcích parc. č. 374/1, 4627/21,
4656/1 v k. ú. Ledenice s firmou EG.D a. s.,
pro stavbu „Ledenice, K 374/6 – úprava
NN“ za cenu 8.080 Kč bez DPH.

� odpisový plán na vybavení základní školy,
mateřské školy a školní jídelny při ZŠ, ZUŠ
a MŠ Ledenice na rok 2023.

� smlouvu o zřízení věcného břemene č. ZP-
4340000720/001-HRD na pozemcích parc. č.

Sobota 15. dubna
výlet do Novohradských hor
PLOCHWALD
pořádá Městys Ledenice

Neděle 16. dubna
JÍZDA zručnosti
Začátek v 15 h
prostor u Domu s pečovatelskou
službou v Ledenicích

Neděle 16. dubna
DĚTSKÝ KARNEVAL
Začátek v 15 h
Kulturní dům U Králů

Sobota 22. dubna
TLUSTÁ  BERTA
Start v 19 h
Sokolovna Ledenice
Předprodej vstupenek
v síti ticketportal

Středa 26. dubna
KONCERT ZUŠ
Začátek v 15 h
Kulturní dům U Králů

Neděle 30. dubna
LEDENICKÁ MÁJKA
Horní Jáma
Začátek v 16 h

Více informací uvnitř čísla

ZE ZASEDÁNÍ RADY MĚSTYSE LEDENICE

pokračování na str. 2
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3852/5, 3898/5, 3901/4, 3920/281, 4628/2
v k. ú. Ledenice s firmou EG.D a. s.,
pro stavbu „STL plyn. a 2 příp. Ledeni-
ce, Lihovar“ za cenu 23.960 Kč bez
DPH.

� zadání výběrového řízení na zhotovite-
le projektové dokumentace na zakázku
„Stavební úpravy objektu č. p. 89, na
p. č. st. 34, k. ú. Ledenice“.

Rada městyse vzala na vědomí:
� návrh Dohody vlastníků provozně sou-

visejících kanalizací, kde se vymezují
vzájemná práva a povinnosti při předávce
odpadní vody z „kanalizace 1“ do „kana-
lizace 2“ na pozemku parc. č. 2433/9
v k. ú. Zborov a pověřila pana místosta-
rostu k dalšímu jednání v této věci.

ZE ZASEDÁNÍ...
pokračování ze str. 1

TJ Slavoj Ledenice
oznamuje všem svým členům,

že VÝROČNÍ ČLENSKÁ SCHŮZE 2023
se koná 29. 4. 2023 od 18.30 h v kulturním domě U Králů

TJ Slavoj Ledenice DĚKUJE všem přispěvatelům
do tomboly Sportovního plesu i hostům

Předseda TJ Martin Štěch

Městys Ledenice nabízí k pronájmu

u VOLNÉ PARKOVACÍ MÍSTO t
č. 6 na parkovišti Na Oborách v Ledenicích

Cena 1.200 Kč/rok, informace na tel. 389 604 754

Hlídejte si své ratolesti!
Poslední dobou se nám zde rozmohl nešvar, že si děti chodí hrát

do zemědělského areálu na Budějovické ulici. Tento areál je označen
zákazem vstupu! V areálu se nachází dobytek, na který mládež hází
kamení, a i přes opětovné upozornění a vykázání z areálu se vrací.
Šplhají po balíkách sena/slámy a nedbají na žádnou bezpečnost.
Není to tak dávno, co se v přidruženém areálu stalo neštěstí, a byli
bychom velice neradi, aby se to opakovalo.

Žádám Vás, vysvětlete svým dětem, že do zemědělských areálů je
vstup přísně zakázán!

Za firmu EPIGON A s.r.o., Tomáš Holzer

Obnova obecních lesních cest
Městys Ledenice jako vlastník a správce komunikací, kterých má ve svých katastrech nepo-

čítaně, se nezapomíná zaměřovat i na lesní cesty. Obec hospodařící ve svých lesích, o něž se sta-
rá s péčí řádného hospodáře, je si vědoma, že každá činnost, jak výchovná tak těžební, přináší
s sebou riziko poškození lesních cest. Zejména při mýtní těžbě dostávají lesní cesty zabrat.
Avšak na rozdíl od některých komerčních těžařů se obec snaží tyto cesty uvést minimálně do pů-
vodního stavu a někdy je celé rekonstruovat. Bohužel původní cesty nejsou stavěné na těžkou
techniku, která se v současné době využívá a pak to i po delší době využívání podle toho vypadá.
Proto po domluvě s naším lesním hospodářem Bc. Janem Křešničkou tyto cesty opravujeme a
společně vytipováváme i cesty, které bychom mohli obnovit a mohly nám v budoucnu sloužit
jako přibližovací. Takto se podařilo letos obnovit lesní cestu ke Kořenskému rybníku pod Zboro-
vem, kde městys Ledenice hospodaří na více jak 100 ha lesních porostů a na dalších 100 ha sou-
kromí vlastníci. Cesta navazuje na již v loni opravenou svážní cestu. Tato stavba výrazně zkrátí
a zpříjemní dojezdovou vzdálenost do obecních i soukromých lesů. Dalším přínosem je i to, že
tuto cestu budou moci využívat i rybáři, kteří spravují rybniční soustavu 4 rybníků nebo
jakákoliv složka IZS.

Ing. Michal Vazač, místostarosta městyse Ledenice
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INFORMACE K PŘIJÍMÁNÍ DĚTÍ DO MATEŘSKÉ ŠKOLY
V LEDENICÍCH NA ŠKOLNÍ ROK 2023/24

Zápis dětí do Mateřské školy v Ledenicích pro školní rok
2023/24 proběhne formou online zápisu v době od 12. 4. do 11. 5. a
následně 15. 5. a 16. 5. s osobní účastí v kanceláři MŠ (vchod A).

Veškeré informace a instrukce k zápisu do MŠ naleznete před
jeho zahájením na stránkách školy (www.skolaledenice.cz).

Kontakt: 602 763 312, 387 995 201, skolkavedouci@zs.ledenice.cz

Rozhodnutí o přijetí
Nebude se doručovat zákonným zástupcům dítěte, ale bude ozná-

meno zveřejněním seznamu přijatých uchazečů pod přiděleným re-
gistračním číslem s výsledkem řízení u každého uchazeče. Tento
seznam bude dne 19. 5. zveřejněn na internetových stránkách školy
Ledenice (www.skolaledenice.cz) a na vstupních dveřích vchodu A
do budovy MŠ Ledenice.

Rozhodnutí o nepřijetí
Bude se oznamovat písemně, do vlastních rukou zákonného zá-

stupce dítěte, do 30 dnů od ukončení přijímacího řízení.

Kritéria pro přijímání dětí k předškolnímu vzdělávání
v MŠ Ledenice ve školním roce 2023/24:
1. Děti k povinnému předškolnímu vzdělávání s trvalým pobytem ve

spádové oblasti městyse Ledenice podle § 34, odstavce 1 zákona č.
561/2004 Sb. v platném znění (děti, které dovrší k 31. 8. 2023 pěti
let a děti s odkladem školní docházky).

2. Děti, které dovrší k 31. 8. 2023 tří let věku k pravidelné celodenní do-
cházce s trvalým pobytem ve spádové oblasti městyse Ledenice.

3. Ostatní děti s trvalým pobytem ve spádové oblasti městyse Ledeni-
ce k pravidelné celodenní docházce.

4. Ostatní děti, které nemají trvalý pobyt ve spádové oblasti městyse
Ledenice k pravidelné celodenní docházce.
Při rozhodování o přijetí v bodě 3. bude postupováno podle data na-

rození dětí, tj. od nejstarších k nejmladším do naplnění kapacity mateř-
ské školy – přednost má starší dítě.

Podle bodu 4. bude při rozhodování o přijetí postupováno v případě,
že budou přijaty všechny děti podle bodu 1., 2., a 3. a nebude naplněna
kapacita mateřské školy.

Při přijímání dětí k předškolnímu vzdělávání je třeba dodržet pod-
mínky stanovené zvláštním právním předpisem - předškolní zařízení
může přijmout pouze dítě, které se podrobilo stanoveným pravidel-
ným očkováním, má doklad, že je proti nákaze imunní nebo se
nemůže očkování podrobit pro trvalou kontraindikaci (§ 50 zákona
č. 258/2000 Sb., o ochraně veřejného zdraví, ve znění pozdějších
předpisů). Tato podmínka se netýká dětí, na něž se vztahuje povinné
předškolní vzdělávání.

O přijetí dítěte se speciálními vzdělávacími potřebami rozhodne ře-
ditel školy na základě písemného vyjádření školského poradenského
zařízení, popřípadě také registrujícího lékaře.

Dítě může být přijato k předškolnímu vzdělávání i v průběhu školní-
ho roku v případě volné kapacity školy.

Doplňující kritéria:
– výdělečná činnost rodičů

(zaměstnání, OSVČ, ÚP, prezenčně studující)
– sociální potřebnost (zákonný zástupce doloží příslušné doklady)
– opakovaná žádost o přijetí dítěte do MŠ
– opakované zrušení přijetí dítěte k předškolnímu vzdělávání

Dle §34a Školského zákona je zákonný zástupce dítěte povinen při-
hlásit k zápisu k předškolnímu vzdělávání dítě, které dovrší k 31. 8.
2023 pěti let věku a dítě s odkladem povinné školní docházky.

Podmínky docházky do MŠ Ledenice
1. Platit pravidelně předepsanou úplatu.
2. Dodržovat školní řád.
3. Dbát na pravidelnost docházky.
4. V případě delší absence dítěte do MŠ z jiných důvodů než zdravot-

ních bude s rodiči jednáno o ukončení docházky dítěte a jeho vyřa-
zení z evidence.

Ředitel mateřské školy může po předchozím upozornění písem-
ně oznámeném zákonnému zástupci dítěte rozhodnout o ukončení
předškolního vzdělávání dle podmínek stanovených v §35 Školského
zákona.

Doporučení, jak pomoci svému dítěti ke spokojeně
prožitému pobytu ve školce:
– včas odbourejte pleny, nočníky, dudlíky, kojenecké láhve,

odsávačky rýmy a kočárky
– naučte dítě smrkat, jíst lžící, pít z hrnečku, kousat, utřít si ruce

do ručníku, používat WC
– trénujte oblékání a svlékání, obouvání a zouvání
– učte dítě být aspoň chvilku denně bez maminky nebo tatínka
– naučte dítě v rodině dodržovat pravidelnou dobu spánku (po obědě)

a jídla (u stolu a vsedě)
– choďte na procházky

Vstup do mateřské školy je první velkou změnou v životě dítěte,
a čím snazší mu ji vytvoříte, tím bude dítě v mateřské škole spokoje-
nější. Proto je důležité pomoci svým dětem tuto první životní změnu
usnadnit. Snažte se je vše, dle našeho doporučení, naučit včas před
nástupem do mateřské školy. Pomoci vám může náš Adaptační
program, zveřejněný na stránkách školy. Kolektiv učitelek udělá ma-
ximum pro to, aby se děti v mateřské škole cítily co nejlépe a těšily se
do ní, ale základ je v rodičích. Nebojte se s námi komunikovat, jde
nám přeci o společnou věc a tou jsou rozzářené dětské oči, úsměvy,
spokojenost a nadšení dětí z prožitků v naší škole. Těšíme na Vás.

Mgr. Petra Čedíková, zástupkyně ředitele ZŠ pro MŠ

BŘEZEN V MATEŘSKÉ ŠKOLE
Jednoho březnového dne se děti do školky vydaly v pyžámkách. Stejně

jako žáci na základní škole jsme ve školce zažili Pyžamový den. Nejen, že
si děti tuto změnu příjemně užívaly, ale také jsme si povídali o důležitosti
spánku pro naše fyzické a psychické zdraví. Vysvětlili jsme si, že to „poo-
bídkové“ spaní je prospěšné a že když tělíčko spinkat nepotřebuje, že
alespoň odpočívá a odpočinek je stejně důležitý jako spánek.

Měsíc březen, měsíc knihy... Nemohli jsme vynechat, jako každý
rok, návštěvu místní knihovny. Děkujeme paní knihovnici Janě Fraň-
kové za milé přivítání a za všechny informace, které měla pro děti při-
pravené. Vyprávěli jsme si společně o jaru, o jaru v knížkách, mohli
jsme si knihy prohlížet a hlavně jsme si připomněli, jak se ke knížkám
správně chovat a k čemu knihovna slouží... Že v ní nalezneme spoustu
hezkého, moudrého a pevně doufáme, že touto pravidelnou návštěvou
v dětech probouzíme zájem a lásku ke knihám.

pokračování na str. 4



4 LEDENICKÝ  ZPRAVODAJ duben 2023

Na konci měsíce jsme se vydali na jeden z výletů, který nás letošní
školní rok ještě čekají. Vydali jsme se za zvířátky do Zoologické zahra-
dy v Hluboké nad Vltavou. Užili jsme si cestu autobusem, zúčastnili
jsme se výukových programů o sově, vydře, mravencích a ty nejmenší
děti si užily pohádku s lesními zvířátky. Samozřejmě, že jsme si pro-
hlédli všechna zvířátka, která v ZOO žijí a pohled na ně nám všem dělal
velkou radost.

Zažili jsme toho mnohem a mnohem víc. Moc nás těšily návštěvy zá-
kladní školy, kde nám žáci první třídy zarecitovali krásné básničky, děti
v druhé třídě nám zahrály pohádku O slepičce Pepičce. Děkujeme paní
učitelce Lilákové a paní učitelce Hanzlíkové za pozvání. Ve školní družině
jsme strávili s dětmi moc hezké chvíle. Děti si užily hračky, poznaly nové
prostředí, paní vychovatelky a teď už se do školy těší zase o něco víc.

Přejeme všem dětem v naší školce a jejich rodinách krásné jaro!
Ivana Martínková

ŽÁCI ZUŠ LEDENICE A HUDEBNÍ ODPOLEDNE V OBCI NEDABYLE
Na základě milého pozvání k již k 15. hu-

debnímu odpoledni v obci Nedabyle jsme s vy-
branými žáky navštívili hudební soutěž, která
se konala v prostorách místní ZŠ. Překvapilo
nás vstřícné a přátelské prostředí, které paní
pořadatelka Bartáčková a její tým zorgani-
zovali.

Děti hrály a zpívaly s radostí a každý získal
sladkou cenu za účast. Porotu tvořili umělci
divadelního souboru J. K. Tyla a věřte, že ne-
měli lehkou práci, o tom se nedá pochybovat.
V každé kategorii museli skutečně udělit pou-

ze 3 ceny. Extra ocenění bylo možné získat od
diváků/posluchačů.

Na 2. místě v sólovém zpěvu se umístila
Taťána Davidová s písní Buchet je spousta a na
3. místě Adéla Braunfuchsová s písní Verze 02.

Ve hře na hudební nástroj, konkrétně sa-
xofon, získala cenu diváků Hana Voharčíko-
vá, kterou i porota hodnotila zlatem. Jakub
Schmid ve hře na zobcovou flétnu vyhrál
2. místo a náš nejmladší pětiletý účastník
soutěže Denis Vlček si odnesl speciální cenu
za odvahu.

Zažili jsme společně chvíle, které prověřily,
jak moc dobře zvládáme cizí prostředí a trému.
Zároveň si děti uvědomily, že je důležité si užít
ten jedinečný neopakovatelný moment, který
se musí využít naplno.

Děkuji dětem, rodičům a učitelům místní
ZUŠ za spolupráci a podporu a budeme se těšit
na setkání v sále U Králů dne 26. 4. 2023, kde
uslyšíte dílo skladatelů J. Uhlíře a Z. Svěráka
v podání sboru ZUŠ Ledenice pod vedením
paní učitelky M. Stecherové.

Za ZUŠ Ledenice Eliška Mrázová

Denis Vlček Jakub Schmid

Hana Voharčíková a Adéla Branfuchsová

Taťána Davidová

BŘEZEN V MATEŘSKÉ ŠKOLE
(pokračování ze str. 3)



duben 2023 LEDENICKÝ  ZPRAVODAJ 5

ŠKOLNÍ DRUŽINA
Již se nám přehouplo druhé pololetí a opět

za sebou máme spoustu zážitků.

V prosinci jsme hledali družinový Talent.
Účastnilo se ho 14 soutěžících, kteří se utkali
v různých kategoriích. Především zpěvu, tan-
ci, recitaci a hře na hudební nástroj. Odborná
porota z řad žáků rozhodla o vítězi, a to rovnou
o dvou. Vyhrálo pěvecké trio a skupina roz-
tleskávaček. Následoval tradiční turnaj ve hře
Bum do míče, který byl tento rok opravdu vy-
rovnaný. V únoru nás čekala jedna z nejoblí-
benějších družinových akcí – karneval. Děti
byly úžasné. Všechny měly masky a karneval
si moc užily. Soutěžilo se a tancovalo, jak se
patří na správném karnevalovém reji. Ale
školní rok však nekončí a čeká nás filmové od-
poledne, vodní radovánky a družinový výlet.
Tak se máme ještě na co těšitJ.

kolektiv vychovatelek

PRKNA, CO
ZNAMENAJÍ SVĚT…

Jak jsme zahráli budoucím „předškoláč-
kům“ divadelní představení.

Jednou takhle v hodinách čtení jsme četli
pohádku „O slepičce Pepičce“.

Moc se nám zalíbila, a protože byla napsa-
ná po rolích, začal se s nadšením v našich mys-
lích tvořit projekt. Nejprve jsme si všichni
v hodinách „pracovek“ vyrobili masky. Pak
nám přišlo na mysl vyrobit kulisu veliké oblo-
hy s duhou tak barevnou, že až oči přecháze-
jí… Začali jsme poctivě trénovat zpaměti text
pohádky. A divadelní hra byla na světě!

Prvně jsme ji zahráli našim prvňáčkům
jako dárek k jejich prvnímu vysvědčení. Her-
ci a herečky z 2.B byli tak nadšeni, že vystou-
pili 2. března 2023 i na opravdovém jevišti
v ledenickém divadelním sále. Konala se zde
recitační soutěž naší školy. Úspěch byl obrov-
ský, tréma vůbec žádná!

Přemýšleli jsme, komu bychom ještě udě-
lali radost. Pozvali jsme tedy k nám do třídy děti z naší MŠ Ledenice.
Budoucí předškoláčci ani nedutali… Pohádka se jim velmi líbila. Po
dlouhém potlesku jim druháci ještě zazpívali písničku „Nepořádný kr-
tek“, který na jaře hledal svůj ztracený rýč. Nezbeda jeden!

Jaro právě ťuká na dveře naší krásné školy a my Vám všem přejeme
dobrou náladu, slunečné dny plné kvetoucích jarních kytiček ve vašich
zahrádkách.

S láskou žáci 2.B a paní učitelka M. Hanzlíková
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Každá vodní plocha je cenná,
říká v rozhovoru hydrobiolog prof. Jiří Kopáček

Jiří Kopáček pracuje jako vědecký pracov-
ník Biologického centra Akademie věd ČR,
konkrétně v Hydrobiologickém ústavu na Od-
dělení hydrochemie a ekologického modelová-
ní se sídlem v Českých Budějovicích. Zároveň
přednáší na Přírodovědecké fakultě Jihoče-
ské univerzity. Je absolventem trhovosvinen-
ského gymnázia a po studiu na Vysoké škole
chemicko-technologické pracoval čtyři roky
jako vodohospodář v borovanském Calofrigu,
poté se přesunul do akademické sféry, kde nej-
prve několik let pracoval jako laborant, než si
mohl v porevolučním období dokončit vědecké
vzdělání. V roce 2007 mu byl udělen titul profe-
sor, což je nejvyšší vědecko-pedagogická hod-
nost. V loňském roce obdržel nejvýznamnější
vědecké ocenění za přínos české vědě. Celý
život žije v Ledenicích, proto jsem ho poprosil
o rozhovor pro Ledenický zpravodaj.

Kdy jste začal přemýšlet o tom, že byste se
chtěl profesně věnovat výzkumu vody? Chtěl
jste být hydrobiologem už od dětství?

Vůbec ne. Na gymnáziu mě bavila chemie
a matematika, tak jsem chtěl dělat něco na po-
mezí obou oborů. Na žádnou univerzitu mě
ale komunisti nepustili, tak jsem vzal zavděk
technickou školou a její fakultou, která mi
byla dovolena. A to byla technologie paliv a
vody. Zde jsem si vybral vodu, a to hlavně pro-
to, že mě vždy lákaly hory a jezera.

Hydrobiologie ale není jen o vodě. V jednom
medailonku jsem si přečetl, že se věnujete studiu
cyklů prvků v systému atmosféra-povodí-jezero
a vlivu vegetace, půd, sedimentů, antropogen-
ních a globálních změn na kvalitu vody po-
vrchových vod a modelování souvisejících
procesů. Mohl byste, prosím, čtenářům tuto
definici srozumitelně vysvětlit?

Pokud chceme pochopit nějaký proces, kte-
rý se odehrává ve vodě, například změnu
koncentrace některého z prvků, obyčejně se
nemůžeme zabývat pouze tímto prvkem a vod-
ním prostředím. Většina vody odtéká z půd,
kde se tato dvě prostředí navzájem ovlivňují a
formují své vlastnosti. Na půdy a jejím pros-
třednictvím na vody však dále významně pů-
sobí složení a množství srážek, typ podloží,
ale i způsob a intenzita obhospodařování a
druh vegetace. Proto se tolik liší složení povr-
chových vod odtékajících z lesů, pastvin nebo
meliorovaných a hnojených polí. Navíc se vět-
šina látek přítomných ve vodním prostředí ne-
chová izolovaně, ale společně se zapojují do
chemických procesů a v případě živin, jako
jsou například uhlík, dusík a fosfor, i do biolo-
gických koloběhů. Celý ten systém je tak vzá-
jemně propojen. Proto může změna koncentrace
jedné živiny nebo toxického polutantu kdekoli
v celém systému atmosféra-půda-voda nako-
nec ovlivnit složení a oživení vod. Celé si to
pro jednoduchost lze představit jako hodino-
vý strojek. Pokud změníme poloměr, rychlost
otáčení nebo počet zoubků některého z těch

přítomných ozubených koleček, celý systém
se začne chovat jinak a ukazovat „špatný“ čas.
Na to, abyste poznali, které z koleček za to
může, musíte otevřít celé hodinky.

Řadu let je Vaším hlavním zájmem výzkum
vody a organizmů v šumavských jezerech, za
což jste byl několikrát oceněn. Kolik času
z Vaší pracovní náplně zabírají právě tyto vý-
zkumy a sběr dat v terénu?

Výzkumu šumavských jezer a jejich povo-
dí skutečně věnujeme hodně času. Je to způso-
beno celosvětovou unikátností těchto lokalit a
rychlostí a rozsahem změn, které v nich pro-
bíhají. Šumavská jezera patřila k nejvíce po-
stiženým na celém světě předchozími dekáda-
mi kyselých dešťů. Ty byly výsledkem emisí
sloučenin síry a dusíku, které člověk vypouští
do ovzduší při výrobě energie a produkci pot-
ravin. V porevolučním období se středoev-
ropské emise síry a dusíku podařilo snížit
z celosvětově extrémních hodnot na prakticky
nejnižší ze všech rozvinutých zemí, a to díky
ekonomickým změnám v postkomunistickém
regionu, odsiřování, katalyzátorům a na na-
šem území i vlivem nebývalého propadu živo-
čišné výroby. Tento unikátní pokles znečištění
vytvořil ze Šumavy, která je jedinou českou
jezerní oblastí, něco jako „zkumavku“, v níž
šlo sledovat, jak rychle a do jaké míry se po-
stižené vodní a lesní ekosystémy dokážou zo-
tavit. To byla nesmírně důležitá otázka,
uvědomíme-li si, jak obrovské prostředky jsou
celosvětově investovány do ochrany ovzduší.
Takže náš výzkum pomáhal zodpovědět, jak
se postižená území mohou při určité úrovni
emisí zotavit, jak moc ještě bude třeba investo-
vat do odsiřování nebo zda nebude výhodnější
se místo na emise síry raději zaměřit na ome-
zení emisí dusíku. A mezitím začala gradovat
klimatická změna se známými projevy rostou-
cích teplot, sucha, vyšší četností extrémních
jevů a mimo jiné i nebývalou gradací kůrovce
ve smrkových lesích. To pochopitelně nastoli-
lo řadu dalších důležitých otázek o možném
vlivu na množství a kvalitu vod v takto po-
stižených oblastech, takže ve výzkumu pokra-
čujeme dosud. Význam horských jezer pro
tento výzkum je zásadní v tom, že se jedná o
lokality pouze nepřímo ovlivněné lidskou čin-
ností, takže je zde možno včas pozorovat i re-
lativně malé, nastupující změny, které by byly
třeba v zemědělské krajině zcela zamasková-
ny jinými vlivy.

Jak často během roku k jezerům vyrážíte?
A putujete k nim pěšky, nebo jako vědci máte
vyjednané povolení a můžete až k nim dojet
autem?

Od roku 1997, takže už více než čtvrt stole-
tí, odebíráme Plešné, Čertovo a Černé jezero
pravidelně v třítýdenních intervalech. V létě i
v zimě. Kromě srážek, vody jezer a jejich pří-
toků sledujeme s dalšími týmy i změny kvality
a oživení půd a vývoj vegetace a klimatické a

hydrologické údaje. K odběru potřebuje větši-
nou člun, takže na období bez sněhu máme od
Národního parku povolení ke vjezdu až k jeze-
rům. V zimě ale chodíme na sněžnicích nebo
na lyžích, takže například odběr Plešného
jezera vzdáleného cca 7 km od parkoviště
bývá několikahodinová záležitost, zejména
neseme-li čerstvým, neprošlapaným sně-
hem veškeré vybavení v batohu, a dolů si
pak ještě přibalíme kolem 10 kg vody a půdy.
Kromě šumavských jezer každoročně už té-
měř 40 let také odebíráme 30 až 50 tatran-
ských ples, a tam pochopitelně musíme všude
pěšky. Tam silnice nevedou.

Vodě a všemu, co se jí jakkoli dotýká, se vě-
nuje objemná kniha s názvem Voda na Zemi,
která vyšla v roce 2020 a Vy jste jejím hlav-
ním autorem. Obsahuje kapitoly o vlast-
nostech vody, jejím znečišťování, různých
chemických procesech, odvodňování nebo
o vodních nádržích. Příprava takové odborné
monografie je jistě práce na několik let.

Ano, materiály jsem posupně shromažďo-
val asi 10 let. Hlavní motivací byla paradoxně
lenost. Řadu věcí, které v knize jsou, i učím, a
protože často zapomenu, co už jsem si kdysi
pracně vyhledal, začal jsem si to psát, abych to
už opravdu znova dohledávat nemusel. Po-
stupně tak vznikla skripta k mému hlavnímu
předmětu a ta jsem začal postupně rozšiřovat
o další kapitoly. Když se mi podařilo od Jiho-
české univerzity získat prostředky na vydá-
ní knihy, přemluvil jsem ještě dva kolegy,
zda by nenapsali kapitoly, na které jsou ex-
perti oni.

Je pravda, že jižní Čechy mají oproti jiným
oblastem republiky velkou zásobu podpo-
vrchové vody, která navíc není tolik zne-
čištěná?

Jižní Čechy mají poměrně bohaté zásoby
hlubokých podzemních vod v Třeboňské pán-
vi. Např. Dobrá voda nebo ta, která k nám při-
téká z Borovan, pochází z hlubokých vrtů.
Také v Budějovické pánvi je zásoba kvalitní
podzemní vody, a to hluboké i z mělčích zvod-
ní podél Vltavy. I u nás je ale nejvýznamněj-

Prof. Ing. Jiří Kopáček, Ph.D., u Plešného jezera

pokračování na str. 7
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ším vodárenským zdrojem povrchová voda,
a to nádrž Římov na Malši. Díky poměrně
velkému zastoupení lesů a historicky méně
rozvinutému průmyslu a zemědělství v Jiho-
českém kraji skutečně nejsou naše vody tak
kontaminovány, jako je tomu například ve Stře-
dočeském nebo Ústeckém kraji.

Může se v budoucnu stát, byť to zní hodně
katastroficky až apokalypticky, že voda na
zeměkouli zcela dojde, zmizí a už vůbec ne-
bude? Jsou o tom nějaké teorie a předpovědi?

„Dojde“ a „zmizí“ jsou dvě odlišné katego-
rie a pro obě platí ano. Celosvětově nám jako
lidstvu dochází zásoby kvalitní pitné vody a
jejím, alespoň částečným nedostatkem již nyní
strádají asi dvě třetiny lidí. Může za to prudký
nárůst populace, která za posledních 200 let
vzrostla z jedné na osm miliard, ale i prudký
nárůst potřeby vody. Pokud jsme měli suché
záchody a voda se nosila domů od studny ve
vědrech, spotřeboval jí každý člověk asi 40 lit-
rů za den. Dnes je to přibližně čtyřikrát až pět-
krát tolik, a to během poměrně krátké doby od
druhé světové války. A podobným tempem
jako ve druhé polovině 20. století u nás se
nyní postupně mění vybavenost bytů i náro-
ky v lidnatém rozvojovém světě. Dalším vel-
kým problémem je gradující znečišťování
dostupných vodních zdrojů průmyslem, ze-
mědělstvím, komunálními odpady i léčivy.
V současné době se celkový objem vody na
Zemi nemění, dochází nám ale kvalitní pitná
voda. Její výroba z vody kontaminované nebo
mořské je sice technologicky již zvládnutá, ale

tak nákladná, že ekonomicky si ji lidstvo ve
větším měřítku zatím dovolit nemůže. Voda ze
Země opravdu jednou zmizí, ale to nás trápit
nemusí. Před zánikem Slunce se v jeho okolí
tak oteplí, že Země přijde o svou atmosféru a
odpařená voda unikne do vesmíru. V té době
však již život na Zemi nebude.

Jak jsme už naznačili, tak práce vědce obnáší
terénní výzkum, práci v laboratoři, psaní od-
borných textů tedy publikování výsledků vý-
zkumu a také přednášky, ať už na univerzitě
nebo jinde. Do toho asi nějaká ta administrati-
va a bezpochyby důležitá mezinárodní spolu-
práce. Ještě něco tvoří náplň práce vědeckého
pracovníka na Akademii věd?

Velkou porci času zabere psaní a admi-
nistrace projektů, ze kterých je výzkum fi-
nancován. Například naše oddělení dostává
necelou jednu třetinu peněz od státu jako ve-
řejná výzkumná instituce, zbytek si musíme
vysoutěžit v podobě grantů. Většina našich
projektů pochází od Grantové agentury ČR
nebo z mezinárodních soutěží. Všechny tyto
projekty prochází náročným, nejméně dvoj-
kolovým posuzováním, jehož se účastní ne-
závisle na sobě několik vědců. U Grantové
agentury ČR to bývá 6 až 8 domácích a mini-
málně 2 zahraniční oponenti, experti v daném
oboru. To znamená, že nám nestačí, jak se ob-
čas někdo naivně domnívá, natáhnout ruku a
říct: „Mám nápad, dejte mi na něj peníze“. Je
třeba prokázat, že to, co chceme řešit, je skuteč-
ně nové, smysluplné a že na to opravdu máme
znalosti, zkušenosti i vybavení. A o tom, že to
není úplně jednoduché, svědčí skutečnost, že
v konkurenci ostatních uspěje v českých sou-

těžích pouze jeden z 5 až 10 projektů. A u me-
zinárodních ještě méně.

Na závěr bych se zeptal na ryze místní záležitost.
Máme na Ledenicku nějaký významnější vod-
ní element, který je hydrobiologicky cenný nebo
zajímavý?

Každá vodní plocha je cenná a bývá v urči-
tém smyslu unikátní, protože se v ní vytváří
společenstva organismů, která v daný okamžik
dokáží co nevíce „vytěžit“ z aktuálních fyzi-
kálních a chemických parametrů prostředí.
Ke zjištění konkrétní unikátnosti některé loka-
lity v porovnání s ostatními je ale potřeba sle-
dování a porovnávání. Nevím, jestli je některá
z ledenických lokalit někým takto sledována.
Největší potenciál k zajímavým změnám bych
nyní hledal u nových umělých tůních nad Já-
mou, kde se vodní společenstva teprve vytváří
a bude nějakou dobu trvat, než se stabilizují.

Děkuji za rozhovor
PhDr. Jiří Cukr

S předsedou Akademie věd ČR Jiřím Draho-
šem po udělení medaile G. J. Mendela za pří-
nos v biologických vědách (2016)

Kniha Voda na Zemi

Každá vodní plocha je cenná
(pokračování ze str. 6)
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ZO SPCCH BOROVANY – LEDENICE
V dubnu oslaví své krásné 80. narozeniny člen ZO Jan Beníšek z Hluboké u Borovan a z Le-

denic naše dlouholetá členka paní Věra Havelová. Paní Havelová byla členkou výboru ZO a pak
převzala funkci místopředsedkyně. Je pracovitá, spolehlivá a už jako členka se aktivně zúčastňo-
vala všech akcí.

Oběma přejeme hlavně zdraví, pohodu a dobrou náladu. „Pivečko i vínko s námi popíjejte,
při setkání s námi si zazpívejte.“

¡ 10. března jsme se rozloučili s členkou paní Sylvou Fatkovou. Za členy byla položena
kytice růží se vzpomínkou na její kamarádskou a společenskou povahu. Paní Fatková moc
ráda jezdila na společné koupání do Gmündu a zúčastňovala se našich akcí.
V úctě zachováme její památku.

¡ Zájemci o koupání v Gmündu mají možnost se přihlásit na 26. dubna, kdy máme
objednaný autobus pro 19 lidí. Můžeme se domluvit na nákup, v tom případě si prosím
vezměte Eura nebo případně platební kartu. V případě zájmu je možnost objednat autobus
na květen.

¡ Rekondiční pobyt pro členy – Kovářov u lipenské přehrady, termín 7. 5. – 12. 5.,
polopenze, denní výlety. Cena 7 500 Kč. Přihlásit se můžete u pí Himlové, tel. 724 771 343.

¡ Jelikož se letos bude konat 8. sjezd Svazu postižených civilizačními chorobami, byla volba
členů výboru a revizní komise ZO. Konala se 16. 3. Nový výbor se usnesl, že na dopravu
do Gmündu nově budou  členové příspívat 200 Kč a nečlenové 250 Kč, aby rozdíl
nemusela doplácet ZO.

Za ZO předsedkyně Jarmila Himlová, tel. č. 724 771 343

SPOLEČENSKÁ
KRONIKA

Naposledy jsme se rozloučili:
t s paní Marií Korčákovou z Ledenic,

zemřela dne 9. 3. 2023 ve věku 87 let,
t s panem Václavem Dvořákem z Ledenic,

zemřel dne 9. 3. 2023 ve věku 83 let,
t s panem Ladislavem Pomijem z Ohrazení,

zemřel dne 19. 3. 2023 ve věku 67 let,
t s panem Vladislavem Šestákem z Ledenic,

zemřel dne 20. 3. 2023 ve věku 74 let.

Děkujeme všem přátelům a známým
za účast na posledním rozloučení s paní
Marií Korčákovou, které se konalo dne
14. 3. 2023.

Rovněž děkujeme za projevenou sou-
strast a květinové dary.

rodina Korčákova

Děkujeme všem přátelům a známým
za účast na posledním rozloučení s pa-
nem Václavem Dvořákem z Ledenic, kte-
ré se konalo v úterý 14. března 2023.

Rovněž děkujeme za projevenou sou-
strast a květinové dary.

zarmoucená rodina

Místní knihovna Ledenice
DOVOLENÁ – čtvrtek 6.4.2023

LITERÁRNÍ NOVINKY
Pro děti a mládež:
Milena Lukešová Čáp
Jana Burešová Pohádkový kalendář
Florencia Cafferata Kterak jaro zaspalo
Helen Petersová Štěnátko Mráček
Helen Petersová Káčátko Knoflík
Helen Petersová Prasátko Lanýž
Alain Jost Princezna Šmoulinka
William Horwood Skrytý svět – Jaro
Martin Vopěnka Nová planeta

Pro dospělé čtenáře:
Jitka Ludvíková Sedmnáctka
Boris Steinbauer Neřád
Petr Bým Vražda na svatbě
Jitka Ludvíková Venuše
Laura Madeleine Tajemství mezi námi
Sophie Oliver Cesty osudu
Arnaldur Indridason Ohyb ledovce
Jo Jakeman Náš manžel
Christina Alger Bankéřova žena
Meredith Appleyard Naděje v oblacích
Louise Pennyová Zátiší

Jarní úklid odpadků kolem Zborova
Slunné a zejména suché počasí nás vylákalo na úklid přírody kolem Zborova o trochu dříve,

než bývá zvykem. Ačkoliv nenastalo jaro astronomické, meteorologicky ano. Nízké srážky a
žádný sníh značí suché příkopy, tráva ještě nezačíná pořádně růst a to je ideální termín pro to po-
sbírat odpadky, které jsou v trávě hezky vidět. Letos to připadlo datumově na sobotu 18. března,
tedy o dost dříve než plánovaný celorepublikový den 1. dubna Ukliďme Česko. Více jak deset
let uklízíme Zborov a všechny cesty vedoucí z této krásné vesničky. Od severu od hlavní silni-
ce v Jesení až po jih k chatové osadě Klukov a cestu na Novou Ves, od východu od Ohrazeníč-
ka po západ k začátku obce Srubec lokalitě Na Štětkách a nebo uhlopříčně od vodojemu nad
obcí k lokalitě Vojdlesák. Letos ještě navíc po tom co dráhy vysekaly nálety kolem železniční
tratě i přístupná místa kolem ní. Vždy se rozdělíme na několika skupin. Dospělí si berou na paš-
kál úklid hlavní silnice v Jesení, která je hodně frekventovaná a další dospělí s dětmi si rozdělí
zbytek příjezdových cest. Dělíme se tedy celkem na 4 party, od kterých dvě mobilní jednotky
na čtyřkolkách s károu sváží pytle s odpadem na jedno centrální místo. Tradiční je složení
z lidí, kteří chtějí něco dělat pro obec. Mezi nimi bylo letos i pár nových tváří a dokonce i něko-
lik z nově nastěhovaných občanů, což potěší. Potěšilo nejen to, že letos odpadků nebylo takové
množství, na jaké jsme byli zvyklí z let minulých, ale i to, že to sobotní dopoledne bylo příjem-
ně strávené s partou kamarádů při smysluplné práci pro čistější prostředí kolem Zborova.
Všem zúčastněným děkuji.

Michal Vazač, předseda osadního výboru
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Karneval v Zalinech
V sobotu 4. března jsme uspořádali v Zali-

nech karneval pro děti, který si všichni jistě
užili. Letos se sešlo více jak padesát krásných
a originálních masek. Celým zábavným od-
polednem nás provázela Šášula Peťula a Šá-
šula Emula. Na děti čekaly zajímavé soutěže,
jako např. motání klaunského nosu, židličko-
vaná, tancování, hádání pohádek a chybět ne-
mohla ani bohatá tombola. Zpestřením pro
děti bylo malování na obličej, díky kterému si
každý doladil svou krásnou masku.

Poděkování patří městysu Ledenice za fi-
nanční příspěvek, SDH Zaliny, rodině Franců
za zajištění občerstvení a všem ostatním, kteří
se přípravě karnevalu věnovali.

Jiřina Bláhová Maškarní ples Ohrazeníčka
Po dvouleté odmlce jsme 18. února ve Zborovské Bumbálce přivítali masky na hasičském

plese Ohrazeníčka. Asi je to tím, že se nám stýskalo po opravdové zimě, sešlo se rovnou ně-
kolik zimních masek. Bez sněhu a v plné výbavě celý večer tančili lyžaři a za svůj výkon si
zaslouženě odnesli první místo. Neméně se zapotili sněhuláci, ale i jiné masky. Na své si při-
šli ornitologové, milovníci umění i hokeje.

Děkujeme všem sponzorům za podporu. Helena Jaloševská
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„TALENT V MAS“
Místní akční skupina Sdružení Růže podpořila talentované děti

Přes dvě stě padesát osob se sešlo dne 2. března na slavnost-
ním večeru v Kulturním domě v Trhových Svinech u příležitosti
4. ročníku „Talentu v MAS“ – akcí spojenou s představením a
oceňováním talentovaných dětí v regionu. Místní akční skupina
Sdružení Růže (dále MAS SR) zde ocenila mimořádné výsledky
na úrovni krajské, národní i mezinárodní, získané v oblasti huma-
nitní, technické, sportovní, umělecké a přírodovědné.

Na akci zaštítěné hejtmanem Jihočeského kraje obdržel každý
z nominovaných – 40 jednotlivců a 10 kolektivů – jako poděkování
za svou práci a úsilí pamětní plaketu, diplom, marcipánovou i fi-
nanční odměnu. Dětem, ale i jejich rodičům, trenérům a učitelům
přímo z podia poděkovali starosta Trhových Svinů Ing. David
Štojdl, předseda MAS SR Mgr. Michal Jarolímek a náměstek hej-
tmana Jihočeského kraje pro venkov, zemědělství a památky Pavel
Hroch, který mj. uvedl: „Je pro mě ctí, že mohu být součástí této
akce a ocenit talentované lidi z našeho regionu. Je důležité, aby
byli talentovaní jednotlivci a kolektivy podporováni, a aby měli
možnost dále se rozvíjet. Tuto akci vřele podporuji a těším se na
další podobné iniciativy.“ Oceněný tým Žraloci Ledenice žákyně U13 – 1. místo liga žákyň, druhá nej-

vyšší soutěž ČR – softball, trenér Josef Ižof

Duo Adéla Petrášová a Adéla Branfuchsová –
1. cena okresní kolo soutěže žáků ZUŠ v sólo-
vém a komorním zpěvu; 1. cena krajské kolo sou-
těže žáků ZUŠ; pod vedením Elišky Mrázové

Karolína Nekolná – Mezinárodní soutěž Novo-
hradská flétna – zobcová flétna 2. místo; příč-
ná flétna 3. místo; okresní kolo soutěže ZUŠ –
příčná flétna 2. místo; zobcová flétna 3. místo;
ZUŠ Ledenice – pod vedením Emy Gruberové
a Zdeny Sýkorové

Oceněný tým Žraloci Ledenice junioři U18 – 2. místo extraliga juniorů
ČR, nejvyšší soutěž v ČR – softball, trenér Lukáš Míka

Oceněný tým Žraloci Ledenice kadetky U16 – 2. místo liga kadetek,
druhá nejvyšší soutěž v ČR – softball, trenérka Magdalena Chytrová

Isabella Vlčková – 1. místo v krajské soutěžní
přehlídce „Zlivská kytara 2022“. Jediná ze
ZUŠ Ledenice získala v oboru kytara ocenění;
pod vedením Josefa Menšíka

pokračování na str. 11
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Oceněný tým Žraloci Ledenice kadeti U16 – 1. místo MČR, nejvyšší soutěž v ČR, Mistři 2022 –
softball, trenér Miroslav Novotný

Sebastián Mckeon – 2. místo Mistrovství světa
kat. U12, Taiwan – softball, Žraloci Ledenice
– trenér Josef Ižof

Magdalena Míková – úspěchy v oblasti sportu
– sportovní karate. Mistrovství ČR v karate –
3. místo kumite starší žákyně, sportovní oddíl
Tameshi Wari Borovany – Václav Plecer

Mimořádnými výkony se v jednotlivcích za
nominaci ve třech oblastech pochlubil Matouš
Veselý z Todně a kategorii sportovních kolekti-
vů zcela ovládli Žraloci Ledenice – oceněny
byly hned čtyři jejich týmy! „Je důležité, aby se
mládež věnovala sportu. Rozvíjí to smysl pro
povinnost i spolupráci a hlavně vznikají kama-
rádství, která přetrvávají většinou i do dospělos-
ti.“ – uvedl softballový trenér Lukáš Míka, který
již řadu let trénuje a vychovává ledenické Žralo-
ky a společně se syny Albertem a Hynkem při-
váží řadu ocenění z nejrůznějších turnajů.

Nešlo tu ovšem jen o proslovy a rozdává-
ní diplomů a cen. Součástí programu byla
i vystoupení některých oceněných, zazněly
hudební kousky a proběhla i ukázka králičího
hopu.

Akce „Talent v MAS“, která má za cíl
představovat široké veřejnosti talentované
a úspěšné jednotlivce i kolektivy a podpořit
jejich motivaci a další rozvoj bude mít své
pokračování i v roce 2024.

„Jsem hrdá, že žiji v regionu, kde je spous-
ta šikovných, talentovaných a pilných dětí, a
hlavně obětavých rodičů, trenérů a dalších, kte-
ří jsou ochotní se dětem věnovat a jejich talent
v nich rozvíjet.“ – uzavřela slavnostní večer
manažerka MAS Ing. Magdalena Chytrová.
Více informací podá:
Ing. Magdalena Chytrová, tel: 608 608 334,
manazer@mas.sdruzeniruze.cz
MAS Sdružení Růže,
Žižkovo náměstí 107, Borovany

Foto z akce: http://mas.sdruzeniruze.cz

„TALENT V MAS“
(pokračování ze str. 10)
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LEDENICKÉ
STŘÍLENÍ

Tentokrát již po dvaadvacáté…
V sobotu 18. března se konal další ročník

této oblíbené soutěže. Dětí a mládeže přišlo
dopoledne soutěžit 42, což je přibližně stejný
počet jako v předcházejících ročnících. Odpo-
lední části soutěže určené mládeži nad 15 let a
dospělým se zúčastnilo 40 soutěžících. To je
bohužel téměř o 20 méně než v loňském roce.
Doufejme, že tato nižší účast byla zapříčiněna
pěkným jarním počasím, který ten den pano-
valo. Jako každý rok, tak i letos se čekalo, zda
loňský vítěz obhájí pohár. A tentokrát se to po-
dařilo. Po napínavém vyhlašování byl absolut-
ním vítězem s největším počtem bodů vyhlášen
Jiří Čech. I on patří k pravidelným střelcům a své
vítězství si náležitě užíval. Gratulujeme!

Naše ledenická soutěž by se ale nemohla
uskutečnit bez velké pomoci ostatních. Tím
mám na mysli členy komise pro mládež, kul-
turu a sport při ÚM Ledenice, ledenické hasiče
a hasičky, kteří celý den pomáhali dětem a
ženám s bezpečnou manipulací se zbraní (nabí-
jení a posouvání terčů), ale i při evidenci sou-
těžících, počítání výsledků, vyhodnocení, atd.
Nelehká a nejdůležitější role hlavního rozhodčí-
ho již tradičně připadla panu Vaňkovi a o občer-
stvení všech se postarala rodina Tomandlů.

Děkujeme všem zúčastněným pořadatelům
i soutěžícím a těšíme se na další rok. jk

Výsledky:
Kategorie A, B - maximální nástřel 100 b
(terč o velikosti 15,5 cm, vzdálenost 7 m)
Kategorie C až G - maximální nástřel 150 b
(terč o velikosti 8,5 cm, vzdálenost 10 m)
kategorie A - děti do 9 let

1. Jiří Kadleček  (88 b)
2. Adam Štěpánek (86 b)
3. Vojtěch Hoffelner (81 b)

kategorie B - děti do 12 let
1.  Ondřej Vokálek (90 b)
2. Matěj Vaňák (89 b)
3. Václav Jaloševský (88 b)

kategorie C - mládež do 15 let
1. Marie Petrášová (83 b)
2. Alice Vávrová (79 b)
3. Sebastian Mckeon (75 b)

kategorie D - ženy do 45 let
1. Adéla Pixová (116 b)
2. Tereza Hajná (115 b)
3. Lucie Titzová (91 b)

kategorie E - muži do 45 let
1. Daniel Šmejkal (108)
2. František Titz (101)
3. Jan Volf (99 b)

kategorie F - ženy nad 45 let
1. Romana Sabó  (116 b)
2. Ivana Pecková (110 b)
3. Jana Hartová (110 b)

kategorie G - muži nad 45 let
1. Jiří Čech (120 b) absolutní vítěz
2. Pavel Tomandl (106 b)
3. Jiří Volf (106 b)

Fotografie ze soutěže naleznete na
https://www.ledenice.cz/fotogalerie

Jirka Steinbauer a Luboš Marek vás zvou na

9. ROČNÍK

TRHOSVINENSKÉ PADESÁTKY
v pátek 28.–30. dubna 2023
Dálkový pochod krajinou Trhovosvinenska,
Novohradské hory – příhraničí Rakouska.

Každý rok jiná trasa pochodu.
V cíli obdrží každý účastník účastnický list, medaili a klobásu.

Trasa 52,5 km Trasa 106,5 km

Start 29. 4.  T. Sviny – Náměstí,  6-9 h 28. 4.  T. Sviny – Náměstí,  22 h

Cíl Bude upřesněn. 29. 4.   24 hodin Bude upřesněn. 30. 4.  do 9 h

Startovné 270 Kč 600 Kč

Občerstvení Na 2 místech Na 4 až 5 místech

Z důvodu zajištění medailí a občerstvení
se prosím registrujte na webových stránkách.

Více informací: www.pochodsviny.cz, Jiří Steinbauer, mob. 777 630 739
e-mail: steinbauer.jiri@email.cz
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V Denním centru v rámci nácviku činnosti vaříme zdravá jarní jídla

A v neposlední řadě tvoříme, malujeme, šijeme a pls-
tíme výrobky, které si můžete zakoupit a podpořit
tak činnost střediska Nazaret.

Stále k nám dochází dobrovolnice Šár-
ka s labradorem Chuckem na velmi ob-
líbenou canisterapii

ROK S PANÍ VILMOU
Seznámení pečovatelské
služby na příběhu paní Vilmy
Leden 2023

Dana.: „Dobrý den, jmenuji se Dana V. a potřebovala bych zařídit
nějakou péči pro svoji maminku (Vilma, 92 let). Jelikož o Vaše služby
žádám poprvé, nevím přesně, jak mám postupovat. Dokud to zdravotní
stav dovolí, chci, aby zůstala co nejdéle doma, znáte starší lidi, neradi
mění prostředí.“

Sociální pracovnice Klára: „Dobrý den, navrhuji osobní setkání,
během něhož mi sdělíte, jakou péči byste si pro maminku představova-
la, a já Vám navrhnu naše možnosti. Účelem tohoto setkání je seznáme-
ní se s žadatelem o službu, zjištěním, jak moc a vlivem čeho je snížena
jeho soběstačnost, představení naší společnosti a našich služeb, mezi
které patří i zajištění zdravotních služeb, pronájem zdravotních pomů-
cek i následné služby hospicu a též poskytnutí bezplatného sociálního
poradenství (např. pomoc při vyplnění žádosti o příspěvek).

Dana.: „Vy poskytujete i zdravotní služby? To jsem nečekala…
Maminka bude potřebovat pravidelné výměny obvazů bércových vředů
a obávala jsem se, že ji budu muset vždy k doktorovi vozit. Tyto služby
provádí také Vaše pečovatelky?“

SP Klára: „Tyto služby také poskytujeme, zdravotnické úkony však
neprovádějí pečovatelky, ale zdravotní sestřičky. Díky této péči nemusí
být klient kvůli banálním ošetřovatelským úkonům hospitalizován a vytrh-
nut tak z domácího prostředí. Tuto zdravotní péči předepisuje obvodní lé-
kař (vypíše poukaz na domácí péči) a hradí zdravotní pojišťovna.“

Paní Dana se se sociální pracovnicí Klárou domlouvá na pravidelné
každodenní péči v podobě donášky oběda, pomoci podání stravy a 2×
v týdnu pomoci při osobní hygieně. Sociální pracovnice Klára vyplňuje
s klientkou a její dcerou žádost o poskytování pečovatelské služby, vy-
plňuje zápis ze šetření, během kterého zjišťuje, jak je koupelna přizpů-
sobena hygieně částečně imobilního žadatele. Doporučuje instalování
madel do sprchového koutu a též protiskluzové podložky.

Únor 2023
„Na doporučení Kláry jsem zajistila ve sprchovém koutě pro maminku

větší bezpečnost v podobě dvou madel, sedačky do koutu a protiskluzové
podložky. Navíc jsme s maminkou navštívili obvodního lékaře, který ma-
mince předepsal poukaz na ortopedickou pomůcku – chodítko.“

Duben 2023
„Tento měsíc bylo mamince z Úřadu práce doručeno rozhodnutí

o přiznání příspěvku na péči v 1. stupni. Každý měsíc bude tedy pobírat
částku 880 Kč. Jsme moc rádi, jelikož z těchto peněz budeme platit pe-
čovatelskou službu. Navíc revizní lékař zdravotní pojišťovny mamince
schválil poukaz na chodítko, tak slavíme tento měsíc 2×“

Pokračování článku v příštím čísle Zpravodaje…

Kontakt: Ing. Lenka Rodějová – koordinátorka pečovatelské služby
Telefon: 725 342 656  E-mail: lenka.rodejova@ledax.cz

Jaro v Nazaretu Borovany,
aneb jak je u nás

Zakoupit naše výrobky můžete:
Obchůdek v Podzámčí,

Trocnovská 102, Borovany
Po 9.00 – 15.00 hod.,

Út – Pá 9.00 – 17.00 hod.
https://www.fler.cz/dilna-nazaret

Za každou podporu moc děkujeme
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Smíšené družstvo vyhrálo
volejbalový turnaj v Borovanech

Ledenické smíšené družstvo TJ Slavoj Ledenice vyhrálo tradiční volej-
balový turnaj O pohár města Borovan – Memoriál Jana Sompeka mladší-
ho. Na 38. ročník turnaje vyrazilo družstvo ve složení Klára Hejdová,
Pavlína Čížková, Aleš Duda, Dan Hejda, Michal Pašek, Matyáš Čouza.

TJ Slavoj Ledenice

Přehled akcí na další měsíc
7. duben (OP dorost): Borek – Ledenice 13:00
7. duben (OS ml. žáci): T. Sviny – Ledenice 16:30
9. duben (I. B muži): Ledenice – Boršov 15:00
11. duben (OP ml. přípravka): Borovany – Ledenice 17:00
14. duben (OS ml. žáci): Žabovřesky – Ledenice 17:00
14. duben (OP st. žáci): Mokré – Ledenice 17:00
15. duben (I. B muži): Chvalšiny – Ledenice 16:30
16. duben (OP dorost): Dříteň – Ledenice 14:00
21. duben (OP ml. přípravka): Ledenice – N. Hrady 16:30
21. duben (OP dorost): Nemanice – Ledenice 17:30
22. duben (OP st. žáci): Ledenice – N. Hodějovice 10:15
22. duben (I. B muži): Zlatá Koruna – Ledenice 17:00
26. duben (OP ml. přípravka): Dobrá Voda – Ledenice 16:30
26. duben (OS ml. žáci): Mladé – Ledenice 17:00
29. duben (OP dorost): Ledenice – N. Hodějovice 10:15
29. duben Výroční valná hromada 19:00
30. duben (OP st. žáci): N. Hrady – Ledenice 10:00
30. duben (I. B muži): Ledenice – Kaplice B 15:00
3. květen (OP ml. přípravka): Ledenice – Loko ČB 16:00
5. květen (OP dorost): Borovany – Ledenice 17:30
5. květen (OS ml. žáci): Lipí – Ledenice 17:00
6. květen (OP st. žáci): Ledenice – Lišov 10:15
7. květen (I. B muži): T. Sviny B – Ledenice 15:00
Pozn.: případné změny jsou v kalendáři na webu tjslavojledenice.cz

NÁZOR ČTENÁŘE

Kastrace jsou IN!
Již nějaký ten pátek žiji v osadě Zborov a jak to tak na vesnicích

bývá, obklopují nás všude kolem zvířata. Vyskytují se tu ale i zvířata,
která nemají svého majitele a těmi zvířaty jsou kočky. Jelikož není ze
zákona povinnost kočky čipovat jako je to u psů, kočky stále stojí
v pozadí zájmu a bohužel k jejich neprospěchu. Nekontrolovatelně se
množí, protože tak jim velí jejich pud, roznáší mezi sebou nemoci, na
každém kroku jim hrozí střet s autem, myslivcem nebo dalším utrpe-
ním, jakožto následek střetnutí s člověkem.

Tohle by se nemuselo dít jednak, kdyby člověk měl jiný naturel a
jednak, kdyby člověk přijal zodpovědnost za zvířata v okolí. Jistě si ří-
káte, jakou že zodpovědnost by měl kdo přijímat za kočky, které nejsou
nikoho. Jenže právě taková „ničí“ kočka je většinou produkt nezodpo-
vědného majitele.

Mnohem horší varianta, než bezprizorní kočky, jsou kočky domácí,
tedy zvířata, která někomu patří, ale buď pro pohodlnost, nezájem nebo
kvůli některému z mnoha vesnických mýtů, se takové zvíře samovolně
množí a jeho potomci jsou pak likvidováni brutálními cestami jako je
topení (usmrcení touto cestou trvá až 15 minut) nebo zabití prudkým
nárazem. Když si dáme na misky vah kastraci a násilné nehumánní
usmrcování koťat, pak nám vychází rovnice se zcela jasným výsled-
kem. Kastrace jsou nezbytným a jediným humánním krokem k elimina-
ci utrpení, které bezprizorní nebo i jen domácí kočky zažívají. Jsou
navzdory pokročilé i pokrokové době stále ještě dogmatizované téma
plné kontroverzí a mýtů. Začátek těchto mýtů pochází z klasické ne-
znalosti nejen problematiky svévolného množení v rámci vesnických
usedlostí, ale především z chápání zvířete jako věci nebo prostředku
vlastního prospěchu (chytání myší atd). Takovýto přístup vlastně ani
neumožňuje snahu takovému zvířeti porozumět a zabezpečit mu pot-
řebnou péči.

Obecnou definicí kastrace je ambulantní zamezení zvířete v repro-
dukci. Z lékařského pohledu je to rutinní veterinární zákrok, který se
provádí několika způsoby v plné narkóze a pro kočku není nikterak
ohrožující.

Ať se nám to líbí, nebo ne, kastrace, jakožto reakce na určitou situaci
ve společnosti nebo v přírodě, jsou projevem aktivismu, tedy vědomé

činnosti, jež má za cíl něco změnit. A to
je akt zcela opačný od většinové popu-
lace, tedy opak nezájmu a lhostejnosti.
To, že některým lidem není osud bez-
prizorních koček lhostejný, je vlastně
úplný základ pro nějakou akci, a tím
pádem se leckdo stává aktivistou, aniž
by o tom vlastně věděl, jako to bylo
v mém případě.

Začala jsem krmit a starat se o kočky bez domova, o kočky, které
nezodpovědný majitel (majitelé) odložil do místního zemědělského
družstva. Budete se možná divit, ale myslet si, že kočka nic nepotřebu-
je, že se o sebe dokáže postarat sama, je mylné. Je stejně jako pes závis-
lá na lidské péči, jelikož člověk si tato zvířata po staletí domestikoval.

A protože mě tato problematika velmi trápí a myslím, že člověk by
se ke zvířatům v 21. století měl chovat jinak, ráda bych alespoň touto
formou apelovala na ty občany, kterým to do nynější doby bylo jedno
nebo neznali fakta, aby změnili svůj postoj a názor vůči kočkám, pro-
tože na vině nejsou kočky, ale my lidé. Je spoustu spolků, které se touto
tématikou zabývají a dokážou velice erudovaně pomoci, ale i finančně na
kastrace přispět. Více informací se lze dozvědět např. na kastruj.cz, kas-
procats.cz, feliti.cz. Stačí jen chtít něco udělat, zajímat se a nezavírat před
nepopulárním problémem oči.

Ve Zborově se podařilo za účasti ochotné paní veterinářky na její
náklady většinu koček a kocourů, co se pohybují kolem zemědělského
družstva vykastrovat a vrátit na místo, kde jsou zvyklé. Stálo to nás
zúčastněné nemálo energie, času, peněz a zdaleka nejsme s kastracemi
u konce. Je potřeba vykastrovat všechny jedince, aby to mělo smysl.

Je nemálo obcí, které podporují kastrační program. Proto bych
byla moc ráda, aby se i naše obec stala obcí osvícenou, moderní, kde
by zvířata měla svá místa a práva, stejně jako my lidé. Aby své obča-
ny v této záležitosti informovala a výchovně působila. A spoluobča-
nům, kteří již tak dávno činí a nepřistupují ke zvířatům jako k věci,
těm děkuji.

Markéta Bulířová
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Premiéra Ligy malých mistrů se povedla. Odehrálo se 36 zápasů
V neděli 26. března se ve sportovním areálu v Ledenicích konala

Liga malých mistrů pod záštitou TJ Slavoj Ledenice. Turnaj pro kate-
gorii U7 vyhrály Borovany. Domácí týmy skončily na 5. a 7. místě.

Zcela nový turnaj se poprvé (a ne naposledy) odehrál v Ledenicích
pro kategorii předpřípravek U7. Liga malých mistrů se hrála formátem
3+0 na čtyři branky a zasáhlo do ní 12 týmů z pěti klubů – TJ Slavoj Le-
denice, TJ Mokré, FK Borovany, TJ Jiskra Třeboň a SK Slavia České
Budějovice.

Domácí TJ Slavoj Ledenice měl do turnaje poslat tři týmy, kvůli ne-
mocem ale trenéři museli jeden tým odhlásit a nahradil ho čtvrtý tým
českobudějovické Slavie. „Za to Slavii děkujeme, že dokázala na pos-
lední chvíli postavit další mužstvo a zachránila tak připravený formát
turnaje,“ řekl za pořadatele Tomáš Kutta.

Turnaj se uskutečnil formou základních a nadstavbových skupin.
Každý tým tak odehrál šest zápasů. Tým Ledenice „žlutí“ skončil na
5. místě, a to i přesto, že v turnaji pětkrát vyhrál a prohrál jen s vítězným
týmem.

„Bohužel jsme o skóre nepostoupili do finálové skupiny, což kluky
trochu mrzelo. Z druhé strany si ale pořádně zahráli a dali plno gólů.
Udělat tento turnaj byl výborný nápad, všechny celky byly vyrovnané.
Kluky tak bavilo hrát a bylo i vidět, že postupem času fotbalově ros-
tou,“ uvedl za žlutý tým trenér Petr Salák.

Toho doplnil v hodnocení i trenér modrého týmu Petr Sluka: „I my
jsme sahali po postupu do skupiny o 1.– 4. místo. Po dvou výhrách jsme
drželi v posledním utkání se Slavií remízový stav, který by nám stačil.
Bohužel gól na 3:4 v závěru rozhodl. V nad-
stavbě už byla trochu na klukách znát únava.
Každý hráč ale dal gól, za což jsem rád i vzhle-
dem k jarní části sezony. Turnaj proběhl velmi
hladce a nejlepší hráči si odnesli domů krásné
poháry.“

Žlutý tým odehrál turnaj v sestavě Domi-
nik Heřman, Matěj Kučera, Matyáš Šimek a
Adam Hruška. Za modrý tým hrál David Pej-
ša, Marek Lipták, Matyáš Čížkovský a Lukáš
Fríd. V individuálním ocenění dostali za Le-
denice ceny pro nejlepší hráče týmů Matěj
Kučera a Matyáš Čížkovský.

Turnaj si už v jeho průběhu pochvalovaly i
ostatní týmy. Třeboň postavila dva, Borovany
tři, Mokré jeden a Slavia nakonec čtyři. „Jsme
rádi, že jsme se mohli zúčastnit. Turnaj byl
perfektně připravený, nebyly žádné prodlevy
mezi zápasy, což se líbilo rodičům, trenérům i
hráčům. Pro některé z nich to byl první turnaj
v životě a dle reakce po turnaji jsme sklidili

chválu, která patří i pořadatelům z Ledenic. Za Slavii moc děkujeme,“
zhodnotil turnaj hlavní trenér SK Slavia České Budějovice Tomáš
Dvořák.

V průběhu turnaje nenašli přemožitele hráči z prvního týmu Boro-
van, který vyhrál pět zápasů a jednou remizoval. Fotogalerie z turnaje a
další zajímavosti včetně výsledků jsou na webových stránkách Slavoje
tjslavojledenice.cz.

Michal Heřman
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MÁTE PODPOJIŠTÌNOU NEMOVITOST?
Co to vlastnì znamená podpojištìní?

Mnoho lidí se domnívá, �e v pøípadì pojistné události
dostanou minimálnì pojistnou èástku, na kterou mají pojištìnou nemovitost ve smlouvì.

Bohu�el to není pravda.
Pokud likvidátor spoèítá, �e èástka mìla být vyšší, pojiš�ovna krátí vyplácené peníze.

Pøíklad:

Likvidátor spoèítá, �e by mìl být dùm pojištìn na 6 000 000 Kè.
Dùm je ale ve smlouvì pojištìn pouze na 3 000 000 Kè, je tedy o 50 % tzv. podpojištìn.

Pojiš�ovna následnì vyplatí pouze 1 500 000 Kè, krátí o 50 %!

Již 12 let pracuji v tomto oboru a rád Vám poradím,
případně pomohu s úpravou Vaší stávající smlouvy.

Pavel Bla�ek, Ledenice
tel. 606 542 670, e-mail pavel.blazek@obchod.uniqa.cz

V pøípadì potøeby spoleènì nastavíme správnou èástku na nemovitost i domácnost.

Mohu Vám pomoci i s pojištìním auta, nemocí, úrazu a tvorbou investic.

KOUPÍM GARÁŽ
V LEDENICÍCH

Tel. č. 606 300 143
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PAVEL SLÁMA
malířství – natěračství
Nabídka veškerých malířských
a natěračských prací

373 73 Libín 66,

mobil +420 728 866 586

e-mail: slamamalir@seznam.cz

Martin Š t ě ch
Ing. Miroslav K a d l e č e k

GEODETICKÁ KANCELÁŘ
LEDENICE

geometrické plány a ostatní geodetické práce

e-mail: stech.martin@atlas.cz § mobil: 775 665 035
info@gkl-ledenice.cz § mobil:  602 662 693

Na Zahradách 630, Ledenice
www.gkl-ledenice.cz

Hospůdka Na Hřišti
Ledenice

přijme:

číšníka, servírku HPP
a brigádníky

Více informací na tel. 775 253 552

TOPENÍ

VODA – PLYN

¡ Podlahové vytápìní

¡ Tepelná èerpadla

¡ Kotle na tuhá paliva

¡ Kondenzaèní plynové kotle

¡ Kotlíkové dotace

RaBa-servis
Radim BACHRATÝ, Nová Ves 101

tel.: 603 749 031
e-mail: radim.bachraty@tiscali.cz

MONTÁŽ
DVEŘÍ

>> Štolpa <<
Montuji interiérové

dveře Sapeli
nebo jiné zákazníkem

zakoupené

tel. 721 148 790
e-mail stolpa@gmail.com

web dvere.stolpa.biz


